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GĞOS GRUTY 
Bezpğatna Gazeta SamorzŃdowa 

Nr 10       PaŦdziernik  2012   ukazuje siň od 1991 roku 

XVIII Sesja Rady Gminy Gruta 

 Na sesji 28 wrzeŜnia podjňto nastňpujŃce uchwağy: 1) 

ï w sprawie ustalenia wysokoŜci stawki procentowej opğaty 

adiacenckiej z tytuğu wzrostu wartoŜci nieruchomoŜci w wy-

niku jej podziağu, 2) ï w spr. ustalenia stawek procentowych 

opğaty adiacenckiej z tytuğu wzrostu wartoŜci nieruchomoŜci 

spowodowanego budowŃ urzŃdzeŒ infrastruktury technicznej, 

3) ï w spr. okrňg·w wyborczych, 4) ï w spr. zawarcia poro-

zumienia dotyczŃcego objňcia doradztwem metodycznym 

nauczycieli zatrudnionych w szkoğach i plac·wkach na tere-

nie gminy Gruta, 5) ï w spr. nadania Statutu Samodzielnemu 

Publicznemu Zakğadowi Opieki Zdrowotnej w Grucie, 6) ï 

w spr. okreŜlenia przystank·w komunikacyjnych na terenie 

gminy Gruta oraz warunk·w i zasad korzystania z tych przy-

stank·w.       

Na poczŃtku posiedzenia PrzewodniczŃca Rady Re-

nata Templin poprosiğa radnych, aby przed przyjňciem po-

rzŃdku obrad wprowadziĺ informacjň komendanta 

M. Elszkowskiego dotyczŃcŃ kwestii posterunku w Grucie. 

Nastňpnie, po informacji o realizacji uchwağ podjňtych na 

XVII Sesji Rady Gminy, zwr·ciğa siň do w·jt Haliny Kowal-

kowskiej o przedstawienie sprawozdania z wykonania 

uchwağ Rady Gminy.  

 Kolejne kilkadziesiŃt minut sesji zdominowağy sprawy 

przyszğoŜci posterunku policji w gminie, a konkretnie w Gru-

cie. Do kwestii ustosunkowağ siň Mirosğaw Elszkowski, ko-

mendant policji w GrudziŃdzu. Powiedziağ, Ũe sprawa nie jest 

jeszcze przesŃdzona. ï O reorganizacji myŜlň od dw·ch lat. 

Jestem na tej sesji, aby porozmawiaĺ o tej sprawie zanim 

wyŜlň pismo do komendanta wojew·dzkiego ï oŜwiadczyğ. ï 

Zapewniam paniŃ w·jt i radnych, Ũe ewentualna zmiana nie 

bňdzie miağa ujemnego wpğywu na dziağania policji, bezpie-

czeŒstwo mieszkaŒc·w.          

Radny Marian Kleszczewski powiedziağ, Ũe radni w 

imieniu mieszkaŒc·w zğoŨŃ petycjň do komendanta woje-

w·dzkiego, Ũeby nie likwidowaĺ posterunku w Grucie. 

Gğos w tej kwestii zabrağa r·wnieŨ w·jt Halina Kowalkow-

ska. ï Pan komendant wie, Ũe nie akceptujň jego plan·w ï 

stwierdziğa. 

Sprawa posterunku w gminie pozostağa otwarta.     

 Kolejna rzecz poruszona na sesji to wygaŜniňcie man-

datu radnego Sğawomira Chyğy w dniu 5 wrzeŜnia, kt·ry 

sprawowağ funkcjň PrzewodniczŃcego Komisji Rewizyjnej. 

Po jego odejŜciu konieczne byğo uzupeğnienie skğadu osobo-

wego. Radni w gğosowaniu jednogğoŜnie przyjňli uchwağň w 

sprawie nowego skğadu osobowego Komisji Rewizyjnej, 

przewodniczŃcym zostağ Piotr Szynkowski, czğonkami Sta-

nisğaw Angowski i Henryk Neumann. 

 Podczas interpelacji radny Piotr Szynkowski zapytağ, 

czy bňdŃ zakupywane drzewa do nasadzeŒ? W odpowiedzi 

usğyszağ od w·jt: ï JeŨeli wszyscy zgodnie bňdŃ uwaŨali, Ũe 

trzeba taki zakup zrobiĺ, to postaramy siň zdobyĺ pieniŃdze i 

ten pomysğ zrealizowaĺ. ï Odpowiedzialna za samorzŃd 

w·jt ustosunkowağa siň teŨ do innej sprawy poruszonej 

przez P. Szynkowskiego, a mianowicie poŨaru w Okoninie, 

gdzie spaliğa siň suszarnia tytoniu. ï Czy rodzina z piňcior-

giem dzieci moŨe liczyĺ na wsparcie ze strony Gminy? ï 

padğo pytanie. W·jt poprosiğa o szczeg·ğy nieszczňŜliwego 

wydarzenia. ï Na pewno gmina jest wğadna, aby pom·c tej 

rodzinie ï stwierdziğa.  

 Radny Marian Kleszczewski zapytağ w·jt czy inwe-

storzy, kt·rzy chcieli stawiaĺ wiatraki na terenie gminy wy-

cofali siň?  

ï Firmy siň nie wycofağy, sŃ po prostu problemy. W 

tej chwili uzupeğniane sŃ dokumenty dla Regionalnej Dyrek-

cji Ochrony środowiska. Obecnie trwa ich wymiana pomiň-

dzy wspomnianŃ instytucjŃ, marszağkiem wojew·dztwa i 

naszŃ gminŃ ï odpowiedziağa Halina Kowalkowska.  

 Na sesji poruszono teŨ kwestiň lokalnych dr·g, ich 

budowy i naprawy.   

 Radni skorzystali z faktu, Ũe na sali byğ czğonek Sto-

warzyszenia Plantator·w Tytoniu i przedyskutowali problem 

wypğat za odstawiony tytoŒ. Grzegorz Masiota, radny po-

wiatu grudziŃdzkiego zapewniğ, Ũe wszelkie zalegğe pğatno-

Ŝci zostanŃ zrealizowane do czerwca 2013 roku.  

(Zainteresowani szczeg·ğy XVIII sesji mogŃ poznaĺ 

w Urzňdzie Gminy.)       

      Opracowağ: RAS 



 

Gğos Gruty 

-2- 

Naszym Nauczycielom w Dniu Ich świňta 

   Jest jedna forma wyraŨenia sympatii  nauczycielo-

wi: uczenie siň.                                                                                                                                              

      Jan Kurczab  

 DzieŒ Edukacji Narodowej, polskie Ŝwiňto oŜwiaty i 

szkolnictwa wyŨszego. Ustanowione zostağo 27 kwietnia 1972 

r., okreŜlone ustawŃ ĂKarta praw i obowiŃzk·w nauczycielaò 

jako DzieŒ Nauczyciela. Od 1982 r., r·wnieŨ na mocy ustawy, 

obchodzone jako DzieŒ Edukacji Narodowej. 

 Upamiňtnia rocznicň powstania Komisji Edukacji Na-

rodowej, kt·ra zostağa utworzona z inicjatywy kr·la Stanisğa-

wa Augusta Poniatowskiego i zalegalizowana przez Sejm Roz-

biorowy w dniu 14 paŦdziernika 1773 r. 

 W poniedziağkowe popoğudnie w·jt Halina Kowalkow-

ska, przewodniczŃca Rady Gminy Renata Templin, sekretarz 

Jarosğaw PoznaŒski i inspektor do spraw oŜwiaty, zdrowia i 

sportu Renata Kurkus spotkali siň z nauczycielami i pracowni-

kami szk·ğ. 

 ï Przede wszystkim bardzo siň cieszň i dziňkujň, Ũe 

przybyliŜcie paŒstwo na spotkanie ï zaczňğa w·jt. ï To szcze-

g·lny dzieŒ w roku, w kt·rym skğadamy pedagogom podziňko-

wanie za ich nieğatwŃ pracň. ŧyczň paŒstwu jak najmniej trosk 

na co dzieŒ oraz jak najwiňcej przyjaci·ğ wok·ğ siebie. Przy-

jaŦŒ to bardzo waŨna rzecz ï zaakcentowağa Halina Kowal-

kowska. ï W tym waŨnym dla nas wszystkich dniu przytoczň 

sğowa Ŝwiňtego Augustyna, kt·ry byğ przekonany, Ũe rzeczy 

istotne sŃ niewidoczne dla oczu i tylko sercem moŨna je do-

strzec. UwaŨağ, Ũe na tym Ŝwiecie tak naprawdň tylko dwie 

rzeczy sŃ potrzebne: zdrowie i przyjaciel. Zdrowie sğuŨy egzy-

stencji, przyjaŦŒ jest lekarstwem na samotnoŜĺ. Szanowni 

pedagodzy, opr·cz tych dw·ch rzeczy Ũyczň wam takŨe siğ, 

wytrwağoŜci i anielskiej cierpliwoŜci dla uczni·w. 

      Tekst/foto: S. Raginiak  

Podziňkowania, podziňkowania, podziňkowaniaé

 ï Szanowni paŒstwo, Jan Paweğ II powiedziağ: 

ĂCzğowiek jest wielki nie przez to, co posiada, lecz przez 

to, kim jest; nie przez to, co ma, lecz przez to, czym dzieli 

siň z innymiéò. Jest mi niezmiernie miğo powitaĺ paŒ-

stwa na spotkaniu podsumowujŃcym nasze gminne do-

Ũynki, kt·re mogğy siň udaĺ dziňki r·Ũnej pomocy ze stro-

ny os·b prywatnych, firm, stowarzyszeŒ i soğectw ï usğy-

STRALA Alfons Wolfgang  

 

 Ur. 15. X. 1932 r. w 

GdaŒsku. Rodzice: Ludwik 

Strala i Marta Kolka. Chrzest 

20. X. 1932 r. w koŜciele para

-fialnym świňtego Franciszka 

GdaŒsk-Emaus.  

 Pierwsza Komunia w 

VI. 1941 r., bierzmowanie (bp 

Dominik) 12. X. 1941 r.  

 Proboszcz parafii w 

Okoninie w dekanacie ra-

dzyŒskim od 23. X. 1997 r. 

Kanonik honorowy Kapituğy 

Kolegiackiej GrudziŃdzkiej 

24. VI. 2000 r. Instalacja w 

Kolegiacie 6 XII 2000. Czğonek Rady KapğaŒskiej Diecezji ToruŒ-

skiej trzeciej kadencji 6. XII. 2002 r. Zwolniony z obowiŃzk·w 

proboszcza parafii w Okoninie 1. VIII. 2004 r. Rezydent w parafii 

św. Maksymiliana na Strzemiňcinie w GrudziŃdzu. Czğonek Pierw-

szego Synodu Diecezji ToruŒskiej jako przedstawiciel Rady Ka-

pğaŒskiej 7. VI. 2007 r. Od dnia 10. III. 2010 r. rezydent w Kartu-

zach.  

W dniu 14 paŦdziernika 2012 r. o godz. 13.15 w koŜciele Ŝw. 

Kazimierza w Kartuzach odbyğa siň uroczysta msza Ŝw. Dziňkczyn-

na, w kt·rej miağam przyjemnoŜĺ uczestniczyĺ z okazji 80-tych 

urodzin ks. Kanonika Alfonsa Strali, byğego proboszcza Parafii Ŝw. 

Kosmy i Damiana w Okoninie.  

Z Jubilatem mszň ŜwiňtŃ koncelebrowali: proboszcz parafii 

ks. kanonik dr Ryszard R·Ũycki oraz ks. prağat Tadeusz Misiorny. 

KsiŃdz proboszcz w swoim kazaniu wspaniale opisağ ŨyciowŃ posta-

wň ks. Kanonika ï wskazujŃc, Ũe przez cağe Ũycie pokazywağ jak 

czğowiek moŨe byĺ wzorem i przykğadem kapğaŒstwa. Jego postawa 

i styl bycia sŃ ewangelizacjŃ i autentycznie przyciŃgajŃ do Boga.  

świadectwo jego Ũycia jest dla nas inspiracjŃ zar·wno do 

modlitwy za kapğan·w, jak i do Ũycia w peğni chrzeŜcijaŒskiego.  

PatrzŃc wstecz na lata Twojej posğugi wŜr·d nas, dostrzega-

my, jak wielkŃ wartoŜĺ majŃ sğowa: "ŧyj tak, aby Ŝlady Twoich st·p 

przetrwağy Ciň". ślady Twojej pracy, KsiňŨe Kanoniku, dostrzega-

my wok·ğ, a Ŝlady Twojej dziağalnoŜci duszpasterskiej tkwiŃ w na-

szych sercach. Przez ten czas, dzieŒ po dniu, dzieliğeŜ troski i rado-

Ŝci parafian. DoradzağeŜ i doradzasz przy podejmowaniu waŨnych 

decyzji. Pomagasz rozwiŃzywaĺ problemy Ũycia, a przede wszyst-

kim obdarzağeŜ nas niezliczonymi darami pğynŃcymi z nauki Ewan-

gelii i Sakrament·w świňtych. ŧadne sğowa, choĺby najpiňkniejsze, 

nie wyraŨŃ naszej wdziňcznoŜci za dar takiego kapğaŒstwa. Dla nas 

Twoja postawa byğa i zawsze bňdzie wzorem godnym naŜladowania. 

JesteŜmy przekonani, Ũe wszyscy, kt·rzy spotkali na swojej drodze 

Ksiňdza Kanonika Alfonsa Stralň, poznali kogoŜ wyjŃtkowego ï 

dobrego czğowieka, kt·ry byğ do dyspozycji innych, nigdy nie dba-

jŃc przesadnie o siebie samego. 

    B·g zapğaĺ za wszystko.  

W·jt Gminy Gruta 

mgr  Halina Kowalkowska  

 

GMINNE CENTRUM KULTURY  

MA DWA LATA!  

ZAPRASZAMY NA WIECZčR URODZINOWY 

31 PAťDZIERNIKA O GODZINIE 17.00 

Program wieczoru dostňpny na stronie GCK: 

www.gckgruta.pl   
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ĂPan Tadeuszò w gminie Gruta 

W tym roku mija dwieŜcie lat od momentu, w kt·rym 

toczy siň akcja najwaŨniejszej polskiej epopei narodowej. 

"Pan Tadeusz" Adama Mickiewicza to poemat, bňdŃcy Ŝwia-

dectwem piňkna jňzyka polskiego i umiğowania ojczyzny. Dla 

upamiňtnienia tej szczeg·lnej daty Prezydent RP Bronisğaw 

Komorowski zainicjowağ akcjň ĂCağa Polska czyta çPana Ta-

deuszaèò. Publiczne czytanie dzieğa A. Mickiewicza odbňdzie 

siň w 29 polskich miastach. Patronem medialnym jest Polskie 

Radio. 

Kancelaria Prezydenta RP zwr·ciğa siň do wğadz 

wszystkich polskich wojew·dztw, powiat·w i gmin o wğŃcze-

nie siň do akcji "Narodowe czytanie Pana Tadeusza". Inaugu-

racja miağa miejsce 8 wrzeŜnia. 

To jakby oczywiste, Ũe do prezydenckiej akcji przy-

stňpiğy teŨ: Gminne Centrum Kultury, Gminna Biblioteka 

Publiczna (z filiami) oraz nauczyciele.  

Informujemy Czytelnik·w, Ũe pierwsze gminne czy-

tanie epopei Adama Mickiewicza w naszej gminie rozpoczňğo 

siň 3 paŦdziernika w Szkole Podstawowej w Boguszewie.  

ĂPan Tadeuszò w Boguszewie   

ĂLitwo, Ojczyzno mojaéò, kt·Ũ nie zna pierwszych 

sğ·w Inwokacji? No, moŨe jeszcze nie sz·stoklasiŜci, kt·rzy w 

Ŝrodň 3 paŦdziernika sğuchali fragment·w ĂPana Tadeuszaò 

czytanych przez ElŨbietň FabiŒska, ElŨbietň PolakowskŃ-

LesiŒskŃ i autora tego artykuğu. Jednak juŨ niebawem, gdy 

p·jdŃ do gimnazjum w ich lekturze pojawiŃ siň fragmenty 

wielkiego dzieğa Adama Mickiewicza. 

    Lektorzy wybrali kilka fragment·w, m.in.: ĂKoncert 

Wojskiegoò. Bardzo ciekawŃ multimedialnŃ prezentacjň o 

epopei przygotowağa wolontariuszka Oliwia Gawrziağ, poma-

gajŃca w Gminnej Bibliotece Publicznej. Opr·cz informacji o 

ksiŃŨce, byğy teŨ wyszczeg·lnione poszczeg·lne Ksiňgi z piňk-

nymi ilustracjami. Oliwia zaprezentowağa r·wnieŨ fotosy z 

filmu Andrzeja Wajdy.  

  Bez wŃtpienia byğa to waŨna chwila w Ũyciu sz·stokla-

sist·w, kt·rzy w obecnoŜci dyrektor Hanny Pňksy, nauczyciel-

ki matematyki Marty Jaworskiej i bibliotekarki Izabeli 

Ostrowskiej z zaciekawieniem wsğuchiwali siň w wersy ponad-

czasowego dzieğa.  

ĂPan Tadeuszò w Bibliotece 

Fragment Ksiňgi XII jako pierwsza przeczytağa ElŨbieta 

FabiŒska, dyrektor GCK. WczeŜniej gimnazjaliŜci klasy Ic i 

ich polonistka Janina śr·dka obejrzeli kilkunastominutowy 

pokaz multimedialny, w kt·rym prezentowane byğy poszcze-

g·lne Ksiňgi ĂPana Tadeuszaò z piňknymi, oryginalnymi ilu-

stracjami, a zaraz po nich fotosy z ekranizacji . 

szeli we wtorkowe popoğudnie goŜcie zaproszeni przez 

w·jt Halinň KowalkowskŃ do sali narad urzňdu gminy. ï 

Zanim wrňczň podziňkowania zaznaczň, Ũe dzisiejsze na-

sze spotkanie jest r·wnieŨ i po to, abyŜmy porozmawiali 

o plusach i ewentualnych minusach gminnych doŨynek. 

O tym, co moŨe naleŨy zmieniĺ, ulepszyĺ. Serdecznie na-

mawiam do dyskusji. 

 Przez kilkanaŜcie minut w·jt podchodziğa do adre-

sat·w i wrňczajŃc pismo raz jeszcze indywidualnie skğa-

dağa podziňkowanie. Nie brakowağo oklask·w. Widaĺ 

byğo, Ũe zaproszone osoby doceniajŃ gest wğadzy. 

 ĂSerdecznie dziňkujň za okazanŃ pomoc i wsparcie 

w organizacji DoŨynek Gminnych `2012. Nasza uroczy-

stoŜĺ zgromadziğa wiele os·b, kt·re w dobrej atmosferze 

wsp·lnie bawiğy siň i wypoczywağy. Uzyskana pomoc 

sprawiğa, Ũe program DoŨynek, przygotowane nagrody i 

poczňstunek byğy niezmiernie atrakcyjne. WyraŨam gğň-

bokŃ nadziejň, Ũe wsp·lnie bňdziemy mogli nadal organi-

zowaĺ i uŜwietniaĺ kolejne gminne uroczystoŜciò.  

Sğowa te, podpisane przez w·jt, zawarte byğy w Podziňko-

waniach. 

 Po czňŜci oficjalnej w·jt H. Kowalkowska zachňca-

jŃc do dyskusji wspomniağa o tym, zastanawia siň nad 

organizacjŃ doŨynek w r·Ũnych gminnych wsiach, ale 

sama nie chciağaby decydowaĺ. ï Czekam na paŒstwa 

sugestie i opinie ï powiedziağa. 

 ï Nie ukrywam, Ũe kiedy pani w·jt mianowağa 

mnie koordynatorem doŨynek miağam mağe obawy czy 

podoğam ï zabrağa gğos Hanna Szumotalska, pracownik 

urzňdu. ï UwaŨam, Ũe plan zostağ zrealizowany przy-

najmniej w dziewiňĺdziesiňciu procentach. Na pewno za 

rok bňdzie jeszcze lepiej. 

 W miğej atmosferze, przy kawie i cieŜcie, doŜĺ dğu-

go kameralnie rozmawiano o doŨynkach, kt·re przeszğy 

juŨ do lokalnej historii.  

Nie wywiŃzağa siň plenarna dyskusja.  

 Jej brak zapewne nie Ŝwiadczy o tym, Ũe wszystko 

byğo na Ăsz·stkňò, ale potwierdza og·lnŃ opiniň, Ũe do-

Ũynki w Grucie sŃ dobrze organizowane.  

I, wszystko na to wskazuje, ich miejsce jest wğaŜnie w tej 

wsi. 

Tekst/foto: S. Raginiak  
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Stanisğaw Raginiak przybliŨyğ uczniom Ũycie i tw·r-

czoŜĺ  poety. 

Po fragmencie przedstawionym przez E. FabiŒskŃ, je-

den z ostatnich fragment·w poematu przeczytağa ElŨbieta 

Polakowska-LesiŒska, kierownik Gminnej Biblioteki Publicz-

nej.  

Uczniowie pierwszej klasy gimnazjum po raz pierw-

szy w tak obszerny spos·b zapoznali siň z epopejŃ narodowŃ 

Adama Mickiewicza. I chociaŨ ĂPan Tadeuszò nie jest ğatwŃ 

lekturŃ, mğodzieŨ w skupieniu wsğuchiwağa siň w wersy. Peğna 

lektura czeka ich za kilka lat w szkole Ŝredniej. Ale, jak zauwa-

Ũyğa Janina śr·dka, niecodzienna godzina lekcyjna w bibliote-

ce byğa ciekawie poprowadzona i niewŃtpliwie przybliŨyğa ucz-

niom zar·wno autora, jak i jego dzieğo.  

O zaangaŨowaniu uczestnik·w, niech Ŝwiadczy fakt, 

Ũe kiedy pod koniec spotkania zadano im kilka pytaŒ odnoŜnie 

tego, co widzieli i usğyszeli, nie mieli problem·w z odpowie-

dziŃ. 

 

ĂPan Tadeuszò zawitağ do DŃbr·wki Kr·lewskiej 

 Kolejne spotkanie miağo miejsce w Ŝrodň 17 paŦdzierni-

ka w Szkole Podstawowej w DŃbr·wce Kr·lewskiej. Podobnie 

jak w Boguszewie i Gminnej Bibliotece Publicznej w Grucie 

uczniowie obejrzeli pokaz multimedialny przedstawiajŃcy po-

szczeg·lne Ksiňgi epopei, fotosy filmowe z ekranizacji poema-

tu, wysğuchali informacji na temat Ũycia i tw·rczoŜci Adama 

Mickiewicza. P·Ŧniej ElŨbieta FabiŒska przeczytağa fragment 

dzieğa.  

 Natomiast Magdalena Gğowacka zacytowağa kilka sen-

tencji poety, kt·re ï mimo upğywu prawie dwustu lat ï wciŃŨ 

sŃ bardzo aktualne.  

Po zakoŒczonej Ălekcjiò polonistka zadağa dzieciom 

kilka pytaŒ na temat tego, co widzieli i usğyszeli. Uczniowie 

wypadli bardzo dobrze. Okazağo siň, Ũe sporo zapamiňtali.  

Byğo to ich pierwsze spotkanie z A. Mickiewiczem i 

jego dzieğem. Peğna lektura czeka ich dopiero za kilka lat, w 

szkole Ŝredniej.  

Jedna z uczennic stwierdziğa: ï Bardzo podobağy mi 

siň zdjňcia z filmu. Jak tylko bňdzie w telewizji na pewno go 

obejrzň. 

     Tekst/foto: RAS           

MISTRZOWIE MOWY POLSKIEJ `2012  

 

 Po czerwcowym sukcesie uczennicy klasy Ia  Michaliny 

LesiŒskiej w Rejonowym Konkursie Krasom·wczym ĂMistrz 

Mowy Polskiejò w świeciu nad OsŃ (II miejsce), dodatkowŃ 

nagrodŃ byğo zaproszenie do Torunia laureatki i Krzysztofa 

Ficka ï uczy Michalinň jňzyka polskiego ï na narodowŃ Galň 

Mistrza Mowy Polskiej.  

 24 wrzeŜnia K. Ficek reprezentowağ Zesp·ğ Szk·ğ w 

Grucie w tej niezwykğej, waŨnej i piňknej uroczystoŜci 

(niestety, laureatka z powodu choroby nie wziňğa udziağu).  

Wieczorem w stylowych wnňtrzach toruŒskiego Dworu Artusa 

odbyğa siň Gala Finağowa. Imprezň zaszczycili obecnoŜciŃ pra-

wie wszyscy nominowani oraz przedstawiciele plac·wek, bŃdŦ 

inicjatyw majŃcych niekwestionowane zasğugi w pielňgnowa-

niu najlepszych wzorc·w polszczyzny.  

           Znakomite jury, profesorowie Halina Zg·ğkowa, Jan 

Mazur, Adam Bednarek, oraz nieobecni - Bolesğaw Faron i 

Jerzy Podracki wyğoniğo z grona dwunastki nominowanych aŨ 

czterech zwyciňzc·w tytuğu Mistrza Mowy Polskiej. Tegorocz-

nymi laureatami zostali: Wanda Chotomska, Olgierd Ğukasze-

wicz, Piotr Majewski i Krzysztof Pietraszkiewicz.  

Tytuğ Vox Populi gğosujŃcy przyznali aktorowi Teatru im. Wi-

lama Horzycy w Toruniu - Dariuszowi Bereskiemu. Czğonko-

wie Akademii Mistrz·w Mowy Polskiej zdecydowali siň przy-

znaĺ tytuğ KuŦni Mistrz·w Mowy Polskiej kampanii spoğecznej 

"Cağa Polska czyta dzieciom". R·wnieŨ w tej kategorii przyzna-

no nagrodň Vox Populi, otrzymağ jŃ Teatr Parabuch z Warsza-

wy.                       

            Wypada nadmieniĺ, Ũe znamienitym goŜciem honoro-

wym gali byğa Pani Karolina Kaczorowska, wdowa po Ryszar-

dzie Kaczorowskim, Prezydencie na uchodŦstwie.  

Gala Mistrza Mowy Polskiej odbywa siň w r·Ũnych miastach 

Polski. W roku 2013 bňdzie to Lublin, a rok p·Ŧniej Gdynia.  

MoŨe nasi uczniowie znowu dostŃpiŃ zaszczytu udziağu w tym 

waŨnym wydarzeniu? 

Zainteresowanych zapraszamy na stronň  

www.mistrzmowy.pl .  

Na podstawie informacji Krzysztofa Ficka  

opracowağ RAS. 

Stowarzyszenie MieszkaŒc·w Wsi ĂSalnoò 

W kolejnym numerze ĂGğosu Grutyò prezentujemy Stowa-

rzyszenie MieszkaŒc·w Wsi ĂSalnoò, kt·re zarejestrowane zostağo 

29 lutego bieŨŃcego roku. Na pierwszym zebraniu prezesem zostağa 

ElŨbieta Grabowska. 

ï JeŜli dobrze policzyğem, dziağacie juŨ ·smy miesiŃcé 

Ile os·b zrzesza Stowarzyszenie? Jaki jest skğad zarzŃdu? 

ï  W tej chwili jest 43 czğonk·w, ale aktywnie dziağa oko-

ğo dwudziestu. Wiceprezesem jest Krzysztof SzczepaŒski, sekreta-

rzem Krystyna Drzazga, skarbnikiem GraŨyna Zalewska, a czğon-

kiem zarzŃdu  Aneta Gajos. 

ï Gğ·wne zağoŨenia programowe? 

ï Nasz nadrzňdny cel, to integrowanie mieszkaŒc·w wsi. 

ï Czym przede wszystkim chciağaby siň pani pochwaliĺ 

jako prezes? 

ï Jak pan zauwaŨyğ dziağamy zaledwie kilka miesiňcy, 

wiňc nasze dokonania sŃ doŜĺ skromne ï m·wi ElŨbieta Grabowska. 

ï Ale udağo siň nam w czerwcu zorganizowaĺ festyn ĂWitaj latoò, w 
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kt·rym wziňğo udziağ wielu mieszkaŒc·w Salna i okolicznych wsi. 

Natomiast w lipcu odbyğa siň zabawa taneczna, z koleŨankami nali-

czyğyŜmy okoğo stu os·b... W sierpniu ï myŜlň, iŨ bardzo udanie ï 

zaprezentowaliŜmy siň na doŨynkach gminnych. 

ï NajbliŨsze zamierzenia? 

ï  Planujemy zorganizowaĺ zabawň andrzejkowŃ oraz bal 

sylwestrowy. JesteŜmy w trakcie zbierania materiağ·w na projekty 

w konkursach organizowanych przez LokalnŃ Grupň Dziağania 

Wieczno. 

ï SkŃd pieniŃdze na dziağalnoŜĺ? 

ï Gğ·wnie ze skğadek czğonkowskich i od sponsor·w.  

ï Plusy i minusy dziağalnoŜci? 

ï Pozytywem jest satysfakcja z wykonywanych zadaŒ, a 

minusem trudnoŜĺ w zdobywaniu Ŝrodk·w finansowych. 

ï Wsp·ğpraca z w·jt, z gminŃ ï jak wyglŃda? 

ï Bardzo dobrze. Podobnie jest w relacjach z kierownikiem 

Gminnej Biblioteki Publicznej w Grucie. 

ElŨbieta Grabowska, z wyksztağcenia inŨynier zootechnik, 

mieszka w Salnie od 20 lat. Ma trzech syn·w. Prowadzi dziağalnoŜĺ 

gospodarczŃ.  

ï Czas relaksu dla mnie, a mam go niewiele, to praca na 

dziağce i czytanie ksiŃŨek. Pewnie niekt·rzy Czytelnicy siň zdziwiŃ, 

ale bardzo interesujň siňé sportem ŨuŨlowym ï zdradza na koniec 

rozmowy. 

    Rozmawiağ: S. Raginiak 

Anna Fabrykiewicz ï bibliotekarka z pasjŃ  
 Na pomysğ objazdowej biblioteki wpadğa w Przysieku pod-

czas spotkania w ramach Programu Rozwoju Bibliotek. ProwadzŃca 

zajňcia trenerka w kt·rymŜ momencie wspomniağa o ciekawej ini-

cjatywie pracownik·w tych plac·wek wé Ameryce Poğudniowej. 

Bibliotekarze zabierali ksiŃŨki i ruszali w teren naé koniu lub mu-

le.  

 ï WsğuchujŃc siň w tň historiň pomyŜlağam, Ũe moŨe by tak 

p·jŜĺ ich tropem i zabierajŃc ksiŃŨki do swojego samochodu poje-

chaĺ do wsi, gdzie nie ma punkt·w bibliotecznych. Wybrağam Wik-

torowo, Plemiňta i Pokrzywno ï opowiada Anna Fabrykiewicz, 

pracujŃca w bibliotece w Okoninie. ï Od pomysğu do zamysğu. W 

poğowie czerwca ruszyğam do Wiktorowa. WczeŜniej oczywiŜcie 

informacja o moich planach ukazağa siň w Internecie na stronie 

Gminnego Centrum Kultury, byğy teŨ plakaty. To naturalne, Ũe 

przedsiňwziňciu towarzyszyğa spora niepewnoŜĺ. Jednak juŨ po 

pierwszych spotkaniach z mieszkaŒcami wsi okazağo siň, Ũe pomysğ 

jest dobry. W wakacyjne dni towarzyszyğa mi moja c·rka, dziesiň-

cioletnia Aleksandra, kt·ra w czasie, gdy ja wypoŨyczağam ksiŃŨki 

zachňcağa r·wieŜnik·w do zabawy w r·Ũne gry, kt·re zabierağyŜmy 

ze sobŃ.  

 WczeŜniej naturalnie zwr·ciğam siň z proŜbŃ do soğtys·w, 

aby umoŨliwili mi dwugodzinne korzystanie ze Ŝwietlicy, tyle czasu 

trwağa Ăwizytaò w jednej miejscowoŜci. A. Fabrykiewicz nie ukry-

wa, Ũe w realizacji jej pomysğu bardzo wspierağ jŃ Piotr Szynkowski, 

soğtys Okonina i radny. PodkreŜlmy, Ũe pani Anna nadal jeŦdzi do 

wybranych przez siebie wsi. W kaŨdŃ drugŃ Ŝrodň miesiŃca czeka na 

czytelnik·w, od godziny 10.00 do 12.00 w Wiktorowie, 12.30 ï 

14.30 w Plemiňtach, od 15. do 17. W Pokrzywnie. 

 ï Zar·wno w prowadzonej przez siebie bibliotece, jak i pod-

czas czytelniczych wňdr·wek czujň siň bardzo dobrze ï akcentuje. ï 

Czas poŜwiecony wypoŨyczaniu ksiŃŨek daje moŨliwoŜĺ wykazania 

siň nie tylko znajomoŜciŃ najr·Ũniejszych lektur, ale takŨe ï co uwa-

Ũam za bardzo istotne ï pozwala poznaĺ nowych ludzi, porozmawiaĺ 

z nimi. ZastanawiajŃce jest, Ũe chociaŨ w czasie moich pierwszych 

ĂwojaŨyò nieustannie towarzyszyğ mi deszcz, nowi czytelnicy cier-

pliwie na mnie czekali. 

A. Fabrykiewicz zapytana o to, skŃd w niej ĂmiğoŜĺò do 

ksiŃŨek, odpowiedziağa: ï Wyniosğam jŃ z domu. M·j tata nie roz-

stawağ siň z nimi, jak to siň m·wié czytağ na okrŃgğo. 

                            Tekst/foto: S. Raginiak            

Kolejna edukacja bibliotekarek 
 ElŨbieta Polakowska-LesiŒska i Izabela Ostrowska w 

dniach 12-14 paŦdziernika uczestniczyğy w szkoleniu specjalistycz-

nym w Warszawie. Trzydniowy kurs w ramach programu rozwoju 

bibliotek przebiegağ pod hasğem ĂMiejsce bez barier ï usğugi dla 

senior·w i os·b niepeğnosprawnychò i obejmowağ nastňpujŃce za-

gadnienia: 1) definicje niepeğnosprawnoŜci i wieku emerytalnego w 

kontekŜcie planowania dziağaŒ dla czytelnik·w, 2) wsp·ğpracň z 

partnerami lokalnymi na rzecz tych os·b, 3) umiejňtnoŜci komuni-

kacyjne i obsğugň w bibliotece tej czňŜci spoğeczeŒstwa, 4) projek-

towanie uniwersalne.  

 ï Wykğady dotyczyğy takŨe barier na jakie napotykajŃ osoby 

starsze i niepeğnosprawne podczas korzystania z bibliotek publicz-

nych, uğatwienia w dostňpie do usğug i zbior·w bibliotecznych ï 

dzieli siň informacjŃ E. Polakowska-LesiŒska. ï Sporo czasu po-

Ŝwiecono zagadnieniom zwiŃzanych z korzystaniem z portali spo-

ğecznoŜciowych, wyszukiwaniu informacji w Internecie i wielu 

innym. Szkolenie miağo podw·jny wymiar: teoretyczny i praktycz-

ny. W stoğecznym mieŜcie musiağyŜmy siň zmierzyĺ z barierami 

jakie muszŃ na co dzieŒ pokonywaĺ osoby z niepeğnosprawnoŜciŃ, 

zaawansowane wiekiem.  

         Zar·wno E. Polakowska-LesiŒska jak i Izabela Ostrowska 

przyznağy, Ũe udziağ w szkoleniu otworzyğ im oczy na cağy szereg 

spraw, utrudnieŒ, jakie wpisane sŃ w Ũycie ludzi o ograniczonych 

moŨliwoŜciach poruszania siň. 

 ï OczywiŜcie nie byğy to dla nas rzeczy nowe. W gminie juŨ 

od dawna staramy siň pomagaĺ niepeğnosprawnym i seniorom, cho-

ciaŨby w ten spos·b, Ũe dostarczamy ksiŃŨki do domu ï uŜciŜla E. 

Polakowska-LesiŒska. ï KaŨdego teŨ dnia sğuŨymy pomocŃ tym 

osobom w kwestiach najr·Ũniejszych informacji i pomocy, kt·re sŃ 

w Internecie. 

       Teks: RAS 


